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O idee care zbârnâie -
Fondul Suveran de
Investiþii

Î
ntr-un context economic insta-
bil ºi marcat de multiple pro-
vocãri, în spaþiul public a fost
relansatã recent dezbaterea de-
spre înfiinþarea unui Fond Su-
veran de Investiþii (FSI), temã
ce va fi amplu analizatã în ca-
drul unui eveniment organizat
astãzi de Asociaþia Brokerilor

din România, în parteneriat cu SCA
Piperea ºi Asociaþii.

În cadrul evenimentului, unul din-
tre speakerii care va pleda pentru
înfiinþarea unui astfel de fond este
Mircea Ursache, fost preºedinte
AVAS, fost preºedinte al Fondului
Proprietatea ºi fost vicepreºedinte al
ASF, carene-a atras atenþia cã apropus
realizarea FSI încã din anul 2009 cãtre

Guvernul României. Ideea sa nu a pri-
mit însã atenþia cuvenitã la momentul
respectiv, rãmânând într-o stare latentã
în agenda publicã.

�L-am anunþat public în 2009 când
eram preºedinte la AVAS ºi cumulam
ºi funcþia de preºedinte la Fondul Pro-
prietatea, dar nu a intrat niciodatã pe
ordinea de zi a Guvernului�, ne-a spus
Mircea Ursache, explicând contextul
în care aceastã idee nu a fost transpusã
într-un proiect guvernamental.

Cu toate acestea, în anul 2017, în
calitate de vicepreºedinte al Autoritã-
þii de Supraveghere Financiarã
(ASF), Mircea Ursache a readus în
dezbaterea publicã propunerea din
2009, deoarece necesitatea unui Fond
Suveran de Investiþii era tot mai evi-

dentã în faþa presiunilor economice
de atunci ºi a nevoii de a gãsi soluþii
durabile pentru dezvoltarea pieþei de
capital din România. Ideea fostului
vicepreºedinte al ASF a fost preluatã
în 2018 de cãtre PSD, al cãrui
preºedinte eraLiviudDragnea ºi care,
la sugestia lui Darius Vâlcov ºi a lui
Eugen Teodorovici, a impulsionat
primii paºi pentru realizarea unui
astfel de fond, dar nu pe viziunea lan-
satã de Mircea Ursache, care arãta cã
FSI trebuie sã fie un mecanism efi-
cient, transparent, de gestionare a re-
surselor statului ºi de atragere a capi-
talului privat.

Mircea Ursache ne-a spus cã pro-
iectul lansat dePSDîn anul 2018a fost
respins de mediul de afaceri ºi de so-

cietatea civilã, deoarece nu a fost
gândit ca un fond de investiþii, ci ca o
societate comercialã.
FSI – sursã complementarã
de finanþare pentru
investiþiile publice ºi private

Domnia sa ne-a precizat cã în acest
moment, în caremulte dintre companii
care deruleazã proiecte de investiþii au
nevoie de capital, deºi sunt puternic
îndatorate sistemului bancar, nu au ni-
ciun vehicul public care sã sprijine
segmentul financiar al instrumentelor
de tip acþiuni private sau participaþii în
proiecte de infrastructurã.

GEORGEMARINESCU
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Mircea Ursache, fost vicepreºedinte al ASF, susþine cã Fondul Suveran de Investiþii nu este doar o soluþie pe termen scurt pentru creºterea lichiditãþii
pieþei de capital, ci ºi un mecanism de dezvoltare economicã sustenabilã pe termen lung. (Ilustraþie de MAKE)

China este tot mai
aproape de
tehnologia de
litografiere EUV

D
ate recente preluate de Blo-
omberg de la Semiconductor
Industry Association aratã cã
investiþiile Chinei

pentru cercetare în domeniul
semiconductorilor au ajuns la
circa 142 de miliarde de dolari,
semnificativ peste investiþiile
cumulate din Statele Unite ºi
Uniunea Europeanã.

În acest context au început
sã aparã ºtirile cu privire la pro-
gresul semnificativ înregistrat de com-
paniile chineze în ceea cepriveºte dez-
voltarea unor maºini proprii pentru
litografierea cipurilor.

Guvernul de laBeijing a anunþat re-
cent cã douã companii au prezentat
maºini de litografie pentru procesoare
avansate în tehnologie DUV (Deep
Ultraviolet), conform unei ºtiri din

South China Morning Post.
Una dintre maºini opereazã la o lun-

gime de undã de 193 nm, cu o rezoluþie
sub 65 nm ºi o precizie de 8 nm.
Cealaltã maºinã are o rezoluþie
de110nmºiopreciziede25nm.

Dupã cum se aratã în ºtirea
de la SCMP, cele douã maºini
de litografiat din China se aflã
încã departe de performanþele
echipamentelor companiei
olandezeASML, care opereazã

la o rezoluþie sub 38 nm, cu o precizie
de 1,3 nm.

Maºinile DUV se aflã, de aseme-
nea, în urma maºinilor EUV (Extrem
ultraviolet), care utilizeazã luminã cu
o lungime de undã de doar 13,5 nm, de
aproape 14 ori mai precisã decât cea
de 195 nm din tehnologia DUV.

(continuare în pagina 4)

Riscurile
asigurãtorilor de
credit ºi contribuþia
AI la protejarea
acestora

C
omplexitatea ºi volatilitatea
lumii actuale face ca, de mul-
te ori, sã aparã riscuri de ne-
platã care destabilizeazã fi-

nanciar o firmã. Materializarea celor
mai pesimiste scenarii poate crea si-
tuaþii periculoase care este posibil cã
afecteze existenþa unei companii ºi sã
perturbe sectoare întregi ori pot afecta
viaþa a milioane de oameni.

Criza din 2008 a demonstrat cât de
periculoasã poate fi subestimarea ris-
curilor de credit din sectorul imobiliar,
care a generat o reacþie în lanþ, ce a dus
la prãbuºirea pieþei financiare globale.
Pandemia de Covid 19 a creat noi ri-
scuri de credit când mãsurile de loc-
kdown au pus presiune masivã pe lan-
þurile de aprovizionare globale ºi a
afectat lichiditatea multor companii ºi
sectoare. Criza energeticã apãrutã ca

urmare a rãzboiului dinUcraina a ridi-
cat riscuri majore de faliment pentru
industrii energofage ºi a generat un
nivel uriaº de inflaþie, cu presiune
masivã în zona socialã la nivel
internaþional.

În acest context, detectarea inci-
pientã a semnelor riscurilor de neplatã
poate aduce avantaje competitive sau
poate preveni pierderi financiare sem-
nificative.Multe companii apeleazã la
asigurãri de risc de creditare, un in-
strument important pentru protejarea
împotriva neplãþiilor, care le conferã
stabilitate financiarã ºi continuitate în
operarea afacerii. Dar cum se
protejeazã cei care gestioneazã
riscurile în asigurãrile de credit?

EMILIAOLESCU
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Suveranitate ºi
democraþie

Î
n România, candidaþii la alege-
rile prezidenþiale, atât cei ma-
jori - cei ºase care au ºanse sã
ajungã în turul al doilea -, cât ºi
cei minori - cei care candideazã

din orgoliu sau pentru a le crea pro-
bleme candidaþilor majori - se
întrec într-un discurs ultraconser-
vator, antimodern ºi antiliberal care
pare a se centra pe o viziune suvera-
nistã. Ne explica Mircea Geoanã la
reuniunea penticostalã de la biseri-
ca Elim de la Bruxelles, din februa-
rie anul acesta, cã �nu tot ce vine
din Occident este bun� ºi cã vine
�un val împotriva cãruia ar trebui sã
facem un front comun, curente din
lumea occidentalã care încercã sã
distrugã tradiþia noastrã, fundamen-
tul nostru creºtin, inclusiv valori

atât de fundamentale precum cele
de familie ºi credinþã�. Trebuie,
deci, �sã ne pãzim familiile� de
ceea ce vine din Occident.

Probabil, Mircea Geoanã, precum
ºi ceilalþi candidaþi tentaþi de afirmaþii
radicale, cer ceea ce par a fi voturi
uºoare ºi sigure de la electoratul evan-
ghelist, luat ca un tot ºi prezumat a fi
format din susþinãtori necritici ºi abso-
luþi ai viziunii trumpiste despre lume.
În egalã mãsurã, Marcel Ciolacu, la
Congresul PSD de acum trei sãptãm-
âni, se adresa aceleiaºi audienþe,
având aceleaºi speranþe. Ori, acest
electorat de aproape un milion de vo-
tanþi poate juca un rol esenþial atât în
calificarea în primul tur de scrutin, cât
ºi în cel de-al doilea.
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Probabil, Mircea Geoanã, precum ºi ceilalþi candidaþi tentaþi de afir-
maþii radicale, cer ceea ce par a fi voturi uºoare ºi sigure de la electora-
tul evanghelist, luat ca un tot ºi prezumat a fi format din susþinãtori
necritici ºi absoluþi ai viziunii trumpiste despre lume. În egalã mãsurã,
Marcel Ciolacu, la Congresul PSD de acum trei sãptãmâni, se adresa
aceleiaºi audienþe, având aceleaºi speranþe. Ori, acest electorat de
aproape un milion de votanþi poate juca un rol esenþial atât în califica-
rea în primul tur de scrutin, cât ºi în cel de-al doilea.


